
 محمد خراسانی زاده، مدیرکل 
هنرهای تجسمی بیان کرد: در 
مرمت موزه هنرهای معاصر تهران 
ممکن است کاستی هایی باشد 
اما تلاش شده با اولویت بندی و 
مجموعه ها  برخی  نقش آفرینی 
محمد  دهیم.  کاهش  را  آنها 
خراسانی زاده بیان کرد: از حضورم 
هنرهای  اداره کل  جایگاه  در 
می گذرد  ماه  سه  تجسمی 
تقاضای  دوستان  از  خیلی  و 
نشست یا گفت وگو داشتند که 
من آن را موکول به اشراف بیشتر 
از مجموعه می کردم. اداره کل 

هنرهای تجسمی به عنوان بالاترین عرصه 
جمهوری اسلامی ایران در هنرهای تجسمی 
شاید شاکله ای دارد که اندکی با آن چیزی 
که باید باشد، فاصله دارد. این مجموعه 
هنرمندان بیشتری از مجموع هنرمندان سایر 
عرصه های هنری دارد و در ۱۰ رشته ای که 
متولی آن هستیم، تعداد هنرمندان بسیاری 
را در بر می گیرد. وی افزود: این جامعه بسیار 
پرمخاطب و نجیب و مظلوم است و چون مثل 
بقیه هنرها چهره هایی به عنوان سلبریتی 
ندارد، مظلوم تر از بقیه حوزه ها واقع شده 
است. خراسانی زاده درباره برخی فعالیت های 
اداره کل تجسمی گفت: به همت مجلس شورای 
اسلامی اتفاق خوبی رقم خورد و چالش قانونی 
در عرصه حراج ها تنظیم شد. همچنین از 
سوی شورای عالی انقلاب فرهنگی تکلیف 
قانونی در حوزه تنظیم سند ملی هنرهای 
تجسمی را داریم که قرار شد ملزومات آن را 
فراهم کنیم که از ادوار پیشین آغاز شده بود 
و هنوز به نتیجه نرسیده است. نکته دیگر، 
شورای مجسمه و یادمان شهری است که 
وظیفه سیاستگذاری و نظارت اجرایی آن را 
عهده دار هستیم. این شورا کارش آغاز شده و 
مجموعه وزارت راه و شهرسازی، بنیاد شهید، 
فرهنگستان هنر و دیگر دستگاه های همکار 
را دعوت کردیم و به زودی شاهد احیای این 
شورا خواهیم بود. مسأله دیگر ما، پرداختن 
به نیازمندی های عرصه اقتصاد هنر است 
که درصددیم بازارهای موقت تجسمی را با 

عناوینی چون نمایشگاه های هنری و آرت فر 
برگزار کنیم و سعی کردیم با نام حراج های 
هنری که ممکن است شفافیت لازم را نداشته 
باشد، جلو نرویم. وی بیان کرد: مبحث بعدی ما، 
تعامل با هنرمندان تجسمی است که برخی از 
این هنرمندان از ما دلخورند و از وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی گلایه دارند. حضور در محافل 
آنها و گفت وگو با آنها آغاز شده است و امیدواریم 
به نتایج خوبی برسیم. مسأله بعدی بازسازی 
ساختار درونی ما در اداره کل هنرهای تجسمی 
است که فضای به روزتری برای ارائه خدمات 
شکل بگیرد. مدیرکل هنرهای تجسمی در ادامه 
به موزه هنرهای معاصر تهران اشاره کرد و گفت: 
همان طور که می دانید به صورت بلامنازع موزه 
هنرهای معاصر تهران مهم ترین موزه هنری 
غرب آسیا است و ما مهم ترین آثار گنجینه غرب 
را در خارج از غرب در موزه داریم و وجه تسمیه 
این عنوان و جایگاه به این دلیل است که باید 
هنرهای معاصر کشور را خط دهی و جهت دهی 
کند و ما این جایگاه که باید اتفاقات بعدی را 
رقم بزند لازم داریم که در حال برنامه ریزی 
برای این مورد هستیم. موزه هنرهای معاصر 
تهران باید خط شکن باشد و این تمایز را باید 
بین موزه و نگارخانه ها قائل باشیم و وقتی قرار 
است نمایشگاهی برگزار شود باید تفاوت بین 
فضای نمایشگاهی نگارخانه ها با موزه را متوجه 
باشیم. به همین منظور باید به دنبال این باشیم 
صرفا رویدادهایی را در موزه دنبال کنیم که در 
لبه رو به جلوی هنرهای معاصر قابل تعریف 
باشند. وی تاکید کرد: یکی از نکات جدی و 

خلأهای ما، فقدان یا مسأله نبود 
نقد هنری است. توصیف و تحلیل 
آثار هنری حتی از سوی هنرمندان 
نیز صورت نمی گیرد اما وظیفه 
منتقد هنری است که باید یک اثر 
را تحلیل کند. سبک شماری ها و 
ارتقادادن ها با جریان نقد هنری 
شکل می گیرد، چیزی که در کشور 
ما کمرنگ است و ما به دنبال این 
هستیم به عنوان این جریان پیشتاز 
ارتقای  خراسانی زاده،  باشیم. 
تعاملات بین المللی با سایر کشورها 
را از دیگر رویکردهای موزه هنرهای 
معاصر تهران دانست و بیان کرد: در 
همین ارتباط تلاش داریم امسال که قرار است 
ایران در بینال ونیز حضور داشته باشد توفیقاتی 
داشته باشیم که نیازمند سرمایه گذاری از 
سوی دستگاه های دولتی و خصوصی است. 
چند روز قبل با مدیرکل تنظیم گری سازمان 
فرهنگ و ارتباطات جلسه ای داشتیم و امیدوارم 
با سایر دستگاه های فرهنگی هنری در این 
خصوص جلسه برگزار کنیم. وی اظهار کرد: 
تجسمی  هنرهای  جشنواره  شانزدهمین 
فجر را پیش رو داریم که حضور هنرمندان 
در بخش های مختلف برای ما محترم است. 
همچنین هفتمین دوسالانه خوشنویسی نیز 
پاییز امسال برقرار خواهد بود و امروز نخستین 
جلسه سیاستگذاری آن برگزار می شود که 
باز هم میزبانی قزوین را شاهدیم. دوسالانه 
خوشنویسی یکی از منظم ترین دوسالانه ها 
است که قزوین هر ۲ سال یکبار برگزار می کند، 
امسال سعی کردیم مشارکت برخی فضاهای 
پایتخت را داشته، باشیم و بتوانیم در تهران 
نیز بخشی از فرایندها یا نمایش آثار داشته 
باشیم. سرپرست موزه هنرهای معاصر تهران 
اظهارکرد: برای اولین بار در ۲۹ دوره جشنواره 
جوانان، دبیری آن برعهده یک بانوی هنرمند 
است که متأسفانه کمتر شاهد مدیریت بانوان 
در عرصه های مهم هستیم. شعار این رویداد 
»ایران دوست داشتنی« است و در این جشنواره 
جوان گرایی را مدنظر قرار دادیم که بسیار خرده 
گرفتند اما ما به آنها می گوییم اجازه بدهید که 

این جشنواره را با جوانان پیش ببریم.
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»نصیریان« مهمان موزه 
سینما می شود

 اعلام زمان اجرای 
»شبیه خون« محمد حاتمی

 اداره کل هنرهای نمایشی 
عضو سازمان جهانی مایم شد

 هم زمان با برگزاری دومین جشنواره بین المللی 
پانتومیم در شهر زنجان، اداره کل هنرهای 
نمایشی برای نخستین بار به عضویت سازمان 
جهانی مایم )WMO( درمی آید. هم زمان با 
برگزاری جشنواره بین المللی پانتومیم و صدمین 
سال تولد هنرمند افسانه ای مایم، مارسل مارسو 
و  صدوبیست وپنجمین سال تولد هنرمند مایم، 
اتِین دِکرو )استاد پانتومیم ژان لویی بارو(، با 
پیگیری های دفتر امور بین الملل اداره کل 
هنرهای نمایشی با دریافت دو کرسی برای 
نخستین بار عضو سازمان جهانی مایم می شود. 
سازمان جهانی مایم فعالیت خود را از سال ۲۰۱۱ 
هم زمان با زادروز هنرمند فرانسوی مارسل مارسو 
)۲۲ مارس( آغاز کرده است و از سال ۲۰۱۷ 
همکاری خود را با موسسه بین المللی تئاترITI با 
تشکیل یک گروه تئاتر فیزیکال آغاز کرده است. 
مارسل مارسو در سال ۱۳۵۲، سفری به ایران 
داشته و تعدادی از زیباترین قطعات نمایشی خود 
را به نقش بیپ در تالار وحدت اجرا کرده است. این 
سازمان کنفرانس های جهانی مایم را به صورت 
تخصصی و همچنین کنفرانس های ترکیبی 
)شامل هنرهای مایم و سایر هنرهای نمایشی( 
برگزار می کند. سازمان بین المللی مایم همه ساله 
با مشارکت مراکز تئاتری سراسر جهان به آموزش 
هنرمندان علاقه مند به هنر مایم، با برگزاری 

کارگاه های آموزشی و مسترکلاس می پردازد.
 
عسگرپور داور یک رویداد 

بین المللی
 محمدمهدی عسگرپور کارگردان، تهیه کننده 
و فعال صنفی به عنوان یکی از اعضای هیات 
داوران در یازدهمین جشنواره فیلم »کیتزبوهل« 
حضور دارد. این جشنواره که در »کیتزبوهل« 
اتریش برگزار می شود کار خود را از ۳۰ مرداد 
)۲۱ آگوست( آغاز کرده و برگزاری آن تا یکشنبه 
۵ شهریور )۲۷ آگوست( ادامه خواهد داشت. 
براساس اعلام برگزارکنندگان جشنواره، این 
رویداد سینمایی با هدف حمایت و ارتقای 
استعدادهای ملی و بین المللی برگزار می شود و 
به حاضران در جشنواره فرصت آن داده می شود 
که آثار خود را پیش روی طیف گسترده ای از 
مخاطبان قرار دهند. این جشنواره سال ۲۰۱۳ 
پایه گذاری شده و در فهرست فیاپف ثبت شده 
است. عسگرپور از جمله سینماگران ایرانی 
است که در سال های اخیر در جشنواره های 
مختلف جهانی به عنوان داور و یا از جایگاه 
نایب رئیس فیاپف )فدراسیون جهانی انجمن های 

تهیه کنندگان فیلم( حضور داشته است. 

 رئیس جمهور آفریقای جنوبی در آستانه آغاز اجلاس 
سران گروه بریکس در شهرژوهانسبورگ بیان داشت که 
کشورش نسبت به رقابت میان قدرت های جهانی موضع 
بی طرف دارد. »سیریل رامافوسا«، رئیس جمهور آفریقای 
جنوبی در یک سخنرانی سراسری خطاب به هموطنانش 
تاکید کرد که کشورش به رقابت بین قدرت های جهانی 
کشیده نخواهد شد و نسبت به چنین رقابتی موضع 
بی طرف دارد. به نوشته خبرگزاری »آناتولی«، رامافوسا 
گفت: آفریقای جنوبی تلاش دارد تا با همه کشورهای 
جهان به نفع توسعه و صلح جهانی همکاری کند. در حالی 
که از روز سه شنبه اجلاس سران سازمان بریکس )برزیل، 
روسیه، هند، چین و آفریقای جنوبی( به همراه اجلاس 
دوستان بریکس در شهر ژوهانسبورگ آغاز می شود، 
رامافوسا در سخنرانی خود تاکید کرد: »به دلیل همین 
موضع بی طرف است که آفریقای جنوبی در جنبش عدم 

تعهد، سازمانی متشکل از ۱۲۰ کشور که به صورت رسمی 
تعهدی در موافقت با یا علیه هیچ بلوکی از قدرت های 
بزرگ ندارند، عضو است.« اعضای گروه بریکس متشکل 
از اقتصاد های نوظهور جهان شامل برزیل،  روسیه، هند، 
چین و آفریقای جنوبی، هم اکنون در بردارنده بالغ بر یک 
چهارم از حجم اقتصاد جهانی، مجری یک پنجم از تجارت 
جهانی و میزبان بیش از 4۰ درصد از جمعیت جهان 
هستند. رامافوسا افزود: »ما به حمایت از مبارزات مردم 
فلسطین و حوزه صحرای غربی آفریقا ادامه خواهیم داد.« 
رئیس جمهور آفریقای جنوبی بیان کرد: آفریقای جنوبی 
در جریان ابتکار صلحی که اخیرا با سفر های چند تن 
از رهبران این قاره به روسیه و اوکراین ارائه شد، تلاش 
کرد در روند بازگرداندن کودکانی که به دلیل جنگ از 
خانه هایشان در اوکراین آواره شدند به خانواده هایشان و 
همچنین مبادله اسرای جنگی از سوی دو طرف، مشارکت 

کند. رامافوسا تاکید کرد: آفریقای جنوبی قاطعانه معتقد 
است، گفت وگو، میانجی گری و دیپلماسی تنها مسیر 
معتبر برای پایان دادن به جنگ کنونی در اوکراین و 
رسیدن به صلح پایدار در این کشور است. »لوئیز ایناسیو 
لولا داسیلوا«، رئیس جمهور برزیل، »شی جین پینگ«، 
رئیس جمهور چین و »نارندرا مودی«، نخست وزیر هند 
در اجلاس بریکس در ژوهانسبورگ حاضر خواهند بود اما 
»ولادیمیر پوتین«، رئیس جمهور روسیه به دلیل مناقشه 
بر سر حکم بازداشتی که دیوان کیفری بین المللی در لاهه 
از بابت ادعای جنایت جنگی در اوکراین برای وی صادر 
کرده از راه دور در این اجلاس شرکت می کند. »سرگئی 
لاوروف«، وزیر امور خارجه روسیه به عنوان نماینده پوتین 
به آفریقای جنوبی سفر می کند. رامافوسا اظهار کرد: بیش 
از ۳۰ تن از سران دولت های سراسر آفریقا در این اجلاس 

شرکت می کنند.

  ترامپ قصد دارد روز پنجشنبه خود را در زندان فولتون 
کانتی  تسلیم کند. به گزارش سی ان ان، »دونالد ترامپ«، 
رئیس جمهور سابق آمریکا، پس از توافق اولیه برای آزادی 
با وثیقه ۲۰۰ هزار دلاری، قصد دارد روز پنجشنبه خود را 
تسلیم زندان فولتون کانتی  کند تا در این زندان تحت نظر 
قرار گیرد. ترامپ نوشت: »پنج شنبه به آتلانتا، جورجیا 
می روم تا دستگیر شوم.« شرایط آزادی مشروط ترامپ 
در پرونده فعلی بسیار پیچیده تر از شرایطی است که او در 

حال حاضر با قرار دادن وثیقه در پرونده های قبلی آزاد شده 
بود. رئیس جمهور سابق آمریکا به صراحت از استفاده از 
رسانه های اجتماعی برای هدف قراردادن دیگران منع شده 
است. در حکمی که توسط قاضی دادگاه عالی شهرستان 
فولتون، اسکات مک افی امضا شده، آمده است: »متهم نباید 
هیچ اقدامی برای ارعاب اشخاص شناخته شده به عنوان 
متهم یا شاهد در این پرونده انجام دهد یا مانع اجرای 
عدالت شود.« این پرونده چهارمین پرونده جنایی علیه 

رئیس جمهور سابق آمریکا در سالجاری است. در موارد 
قبلی، شرایط آزادی ترامپ پس از دستگیری و محاکمه 
تا حد زیادی عادی بوده است، اما اکنون به نظر می رسد 
شرایط برای آزادی مشروط ترامپ بسیار پیچیده است. 
ترامپ پیش تر در پرونده انتخاباتی که در واشنگتن دی سی 
مطرح شد، با حداقل شرایط آزاد شد. این شرایط شامل عدم 
اجازه برای برقراری ارتباط با کسی که به عنوان شاهد در این 

پرونده شناخته می شود، بود. 

رئیس جمهور آفریقای جنوبی: 
 به رقابت بین ابرقدرت ها کشیده نمی شویم

دونالد ترامپ: 
  پنج شنبه به جورجیا می روم تا خودم را تسلیم کنم

بیـــن المـــلل
 

 
گــــزارش

 پاکستان، هند را 
به نقض آتش بس متهم کرد

 ارتش پاکستان با انتشار بیانیه ای سربازان 
هندی را متهم به آتش گشودن به سمت مرز 
مورد مناقشه دو کشور در کشمیر و کشتن 
یک روستایی حین کار در زمین کشاورزی در 
بخش کشمیر تحت کنترل اسلام آباد کرد. به 
نوشته خبرگزاری »آسوشیتدپرس«، ارتش 
پاکستان در این بیانیه سربازان ارتش هند را 
به »گشودن آتش بدون تحریک قبلی« و نقش 
توافق آتش بس قبلی میان اسلام آباد و دهلی نو 
متهم کرد. مقام های هند هنوز واکنشی به بیانیه 
ارتش پاکستان نشان نداده اند. هند و پاکستان 
بعد از تجربه درگیری های سالهای ۲۰۲۰ و 
۲۰۲۱ در مرز نواحی تحت کنترل دو کشور در 
کشمیر که تلفات نظامی و غیرنظامی به دو طرف 
وارد کرد، توافق آتش بسی را در سال ۲۰۲۱ 
منعقد کردند. آتش بس در مرز دو کشور از آن 
زمان به بعد تا حد زیادی برقرار بوده است. تاریخ 
روابط پاکستان و هند با درگیری های متعددی 
همراه بوده است. دو کشور از زمانی که در سال 
۱۹4۷ از استعمار انگلیس استقلال پیدا کردند 
سه بار با هم وارد جنگ شدند که دو مورد آن بر 
سر منطقه کشمیر بوده است؛ منطقه ای که هم 
اکنون به دو قسمت کشمیر تحت کنترل هند و 
کشمیر تحت کنترل پاکستان تقسیم شده اما هر 
دو کشور مدعی تمامیت آن هستند. در آخرین 
رویارویی، ۹ هزار نظامی پاکستانی کشته و بیش 
از ۲۵ هزار نفر از آنها مجروح شدند. هند نیز 
چهار هزار کشته و زخمی داد. این جنگ منجر به 
ترسیم »خط کنترل« در منطقه کشمیر شد که 
بر اساس آن ایالت »جامو و کشمیر« به مرکزیت 
شهر »سرینگر« به هند و مناطق کوهستانی با 
جمعیت کمتر به پاکستان تعلق گرفت. هند و 
پاکستان از لحاظ نظامی نیز به شدت باهم رقابت 
دارند. پاکستان قصد خرید جنگنده های جدید 
»اف۱۶-« را دارد. نیروی هوایی هند نیز در 
قالب یک طرح در حال برنامه ریزی برای خرید 
۱۱4 جنگنده است که ۹۶ فروند آن در هند 
ساخته و ۱۸ فروند دیگر از یک کشور خارجی 
وارد می شود. شهباز شریف، نخست وزیر سابق 
پاکستان روز سه شنبه ۱۰ مرداد، خطاب به 
دهلی نو اظهار داشت که کشورش به دنبال جنگ 
با هند نیست و سعی دارد اختلافات باقی مانده 
با همسایه خود را حل کند. شهباز شریف با بیان 
اینکه جنگ یک گزینه نیست، گفت که اسلام آباد 
آماده مذاکره با هند برای رسیدگی به همه مسائل 

باقی مانده است.

توصیه »مدودف« به اروپا:  

  ذوق زده هواپیماهای اسباب بازی تان نشوید
کوتــــاه

  معاون شورای امنیت روسیه در واکنش به تصمیم اروپا برای 
ارائه اولین محموله  جنگنده  های »اف۱۶-« به اوکراین، به آن ها 
توصیه کرد که هیجان زده نشوند و درباره پیامد چنین اقدامی 
هشدار داد. »دیمیتری مدودف« در اظهارنظر درباره تصمیم 
غرب برای ارائه جنگنده های »اف۱۶-« به اوکراین، به اروپا 
توصیه کرد به خاطر هواپیماهای اسباب بازی اش هیجان زده 
نشود. او در اظهارنظر درباره اظهارات »آنالنا بائربوک« وزیر 
خارجه آلمان که در واکنش به تصمیم هلند و دانمارک برای 
ارائه این جنگنده ها به اوکراین، مدعی روز خوب برای اوکراین 
و اروپا شد، در صفحه تلگرام خود نوشت: »بچه ها خیلی با 
بازی های هواپیماهای اسباب بازی در جعبه شن خود، ذوق زده 
و از خود بی خود نشوید. روز خوب بعدی برای اروپا ممکن است 
آخرین روزش شود.« این مقام ارشد روسیه همچنین تصویری 
از یک هواپیمای سرنگون شده آلمان نازی را به این پست 

پیوست کرد. »ولودیمیر زلنسکی« رئیس جمهور اوکراین 
خبر داده توافقی مهم برای ارائه 4۲ جنگنده اف۱۶- به این 
کشور از سوی هلند حاصل شده است. جدای از آن دانمارک 
هم اعلام کرده قصد دارد ۱۹ جنگنده از این نوع به اوکراین 
بدهد و کی یف شش فروند آن را قبل از پایان سال میلادی 
جاری دریافت خواهد کرد. دانمارک و هلند همچنین پیش تر 
برنامه خود برای آموزش خلبانان اوکراینی با کمک بیش از نهُ 
کشور دیگر را اعلام کرده اند. تاکید کشورهای هلند و دانمارک 
برای ارائه محموله اول جنگنده های اف۱۶ ساخت آمریکا به 
اوکراین برای جنگ با روسیه، واکنش تند دیپلمات ارشد مسکو 
در کپنهاگ را همراه شد. وبگاه آمریکایی »بیزینس اینسایدر« 
به نقل از یک کارشناس هوانوردی نوشت: جنگنده اف۱۶- 
آنقدر شکننده است که به پایگاه های هوایی ویژه نیاز دارد و این 
پایگاه ها می توانند توسط روسیه شناسایی و هدف قرار گیرند.

کره شمالی: 
 رزمایش های آمریکا 

منجر به جنگ اتمی می شود
 دولت کره شمالی ضمن محکوم کردن رزمایش های مشترک 
سالیانه کره جنوبی و آمریکا، هشدار داد که این رزمایش ها 
ممکن است باعث شروع جنگ بی سابقه با سلاح گرماهسته ای 
)هیدروژنی( در شبه جزیره کره شود. اجلاس سران آمریکا، 
کره جنوبی و ژاپن در کمپ دیوید و صدور بیانیه های تحریک آمیز 
علیه کره شمالی و چین، با واکنش تند پیونگ یانگ همراه شد. 
دولت کره شمالی ضمن محکوم کردن رزمایش های مشترک 
سالیانه کره جنوبی و آمریکا، هشدار داد که این رزمایش ها 
ممکن است باعث شروع جنگ بی سابقه با سلاح گرماهسته ای 
)هیدروژنی( در شبه جزیره کره شود. به نوشته خبرگزاری 
»یونهاپ«، در این بیانیه آمده است که سئول، واشنگتن و توکیو 
طی نشست سه جانبه در کمپ دیوید، مجموعه ای از اسناد را 
با هدف »جزئیات، برنامه ریزی و تدوین« اقدامات تحریک آمیز 
برای جنگ اتمی، گردآوری کردند. پیونگ یانگ با بیان اینکه 
جنگ اتمی بی سابقه ای در مقیاس بزرگ هر لحظه به شبه جزیره 
کره نزدیک می شود، تصریح کرد: »رزمایش های نظامی متحدان 
ماهیت تهاجمی دارند و احتمالا شامل سلاح های راهبردی آمریکا 
می شوند.« در ادامه این بیانیه آمده است: »اگر توافقات حاصل شده 
در کمپ دیوید، در رزمایش جنگی عملی شود؛ احتمال وقوع یک 

جنگ اتمی در شبه جزیره کره واقعی تر خواهد شد.«

 اتحادیه آفریقا عضویت نیجر را تعلیق کرد
 اتحادیه آفریقا با اعلام این که اقدام جامعه اقتصادی کشورهای 
غرب آفریقا )اکواس( برای مداخله نظامی در نیجر را مورد بررسی 
قرار می دهد، خبر داد: عضویت نیجر در این اتحادیه را تعلیق 
کرده است. کمیسیون صلح و امنیت اتحادیه آفریقا، عضویت 
نیجر در این اتحادیه را تعلیق کرد. چهاردهم مردادماه در کشور 
نیجر کودتا شد. به دنبال این کودتا، »محمد بازوم« رئیس جمهور 
این کشور توسط نیروهای گارد ریاست جمهوری از قدرت خلع 
شد و »عبدالرحمن تچیانی« در رأس یک شورای نظامی قدرت را 
در نیجر به دست گرفت. جامعه اقتصادی کشورهای غرب آفریقا 
»اکواس« پس از این کودتا تحت فشار فرانسه و آمریکا به مخالفت 
با شورای نظامی نیجر برخاست و اعلام کرد برای بازگردانی بازوم 
به قدرت خود را برای مداخله نظامی در نیجر آماده می کند. 
کمیسیون صلح و امنیت اتحادیه آفریقا، از کشورهای عضو خواست 
از هر گونه اقدامی که به شورای نظامی نیجر مشروعیت ببخشد، 
خودداری کنند. اتحادیه آفریقا اضافه کرد: »تصمیم جامعه 
اقتصادی کشورهای غرب آفریقا )اکواس( مبنی بر مقدمه چینی 
برای استقرار نیرو در نیجر را بررسی می کنیم و کمیسیون آفریقا 
نیز پیامدهای این اقدام را بررسی خواهد کرد. مداخله کشورها یا 
طرف های خارجی از جمله شرکت های نظامی خصوصی در امور 
قاره آفریقا را مردود می دانیم.«  پیش تر، کشورهای بورکینافاسو و 
مالی اعلام کرده بودند هر گونه مداخله نظامی در نیجر به معنای 

اعلام جنگ علیه آن ها خواهد بود.

   علی نصیریان بازیگر پیشکسوت 
سینما، تئاتر و تلویزیون مهمان موزه 
سینمای ایران می شود. در ادامه 
سلسله نشست ها و برنامه های باشگاه 
ایران؛  سینمای  موزه  مخاطبان 
علی نصیریان بازیگر پیشکسوت 
سینما، تئاتر و تلویزیون به موزه 
سینما می رود. در این دیدار که روز 
ساعت  شهریورماه  چهارم  شنبه 
۱۷ در سالن فردوس موزه سینما 
برگزار می شود؛ نصیریان ضمن بیان 
خاطرات خود طی سال ها حضور در 
سینما و تئاتر، بخشی از تجربیات 
خود را با اعضا باشگاه مخاطبان موزه 

سینما در میان می گذارد. 

 نمایش »شبیه خون« نوشته 
سهراب حسینی و کارگردانی محمد 
حاتمی از هفته آینده در مجموعه 
تئاترشهر به صحنه می رود. نمایش 
»شبیه خون« به کارگردانی محمد 
حاتمی از ۶ شهریور در تالار قشقایی 
روی صحنه خواهد رفت. محمد 
حاتمی و صدف محسنی در این 
نمایش ایفای نقش می کنند. نمایش 
»شبیه خون« از روز دوشنبه ۶ 
شهریورماه ساعت ۱۸و۱۵ و با مدت 
زمان ۷۰ دقیقه اجرای خود را در 

تالار قشقایی آغاز خواهد کرد.

 حسین بهروزی نیا مطرح کرد
 بایدها و نبایدهای تشکیل 

یک گروه موسیقی
 کارگاه عودنوازی، بربت نوازی و اصول گروه نوازی با 
حضور حسین بهروزی نیا نوازنده و آهنگساز شناخته شده 
موسیقی ایرانی طی روزهای بیست وششم و بیست وهفتم 
مرداد در خانه موسیقی برگزار شد. حسین بهروزی نیا 
در این کارگاه پس از آشنایی با سطح نوازندگی یکایک 
هنرجویان، به توضیح مقدماتی از فیزیک ساز عود، نحوه 
نواختن و ظرافت های گرفتن مضراب و حالت قرارگیری 
دست پرداخت. این مدرس موسیقی ایرانی علاوه بر مطرح 
کردن اصول متعدد از تکنیک های نوازندگی ساز عود و بربط 
و همچنین تمایز سونوریته عود ایرانی از دیگر نوازندگی های 
این ساز در جهان، به نکات مربوط به نحوه اجرای تک نوازی 
این ساز در کنسرت پرداخت. بخش مفصلی از کلاس به 
مبحث پر اهمیت انگشت گذاری و تکنیک های اجرای 
ردیف موسیقی دستگاهی پرداخته شد و از هنرجویان 
خواسته شد ابتدا با دانش خود و سپس با آنچه آموخته اند 
قطعه ای را بنوازند. بهروزی نیا بخشی از کلاس را به مبحث 
تدریس عودنوازی در ایران و معضلات موجود در این فضا 
پرداخت که عموما دچار کاستی ها و کژکاردهای بسیار است 
و به دلیل فعالیت مدرسان تار و سه تار و حتی گیتار در این 
حوزه بسیاری از تکنیک ها به اشتباه به هنرجویان منتقل 
می شود. وی به اهمیت اجرای رپرتوار ایرانی جهت درخشش 
نوازندگان در عرصه جهانی و تمایز با نوازندگان ترک و عرب 
تاکید کرد و از هنرجویان خواست همواره در اندیشه اعتلای 
سطح نوازندگی خود باشند. کارگاه گروه نوازی در موسیقی 
ایران هم با حضور نوازندگان سازهای گوناگون زیر نظر 
حسین بهروزی نیا که تجربه برگزاری بیش از ۲ هزار کنسرت 
را در کارنامه دارد به صورت کاملا تعاملی برگزار شد. این 
نوازنده و مدرس پیشکسوت موسیقی ایرانی در ابتدا مقدمات 
قابل تاملی را درباره تشکیل یک گروه موسیقی، تنظیم 
مقررات مربوطه و اصول برقراری جلسات تمرین تشریح 
کرده و سپس در مورد تجربه شکل گیری گروه دستان و 
پایداری بیش از ۲۵ ساله این گروه پرداخت. ویژگی های 
مرتبط با سرپرست گروه اهمیت نظم و تفکر هنرمندانه و نیز 
همدلی و رفاقت بین نوازندگان از دیگر نکات مورد تاکید او 
بود. این در حالی است که آداب حضور روی صحنه اهمیت 
صدابرداری در اجرا و نیز چگونگی چینش اعضا و هم صدایی 
و هم ترازی اعضای گروه از دیگر مباحث مطرح شده به شمار 
رفت. بهروزی نیا همچنین در مورد عوامل از هم پاشیدن 
گروه ها و مسائل پیرامونی آن صحبت کرد. همنوازی حاضران 
در کلاس با ملودی های ساده اما دارای نکات تکنیکی بخش 
عملی این کارگاه را تشکیل داد. پرسش و پاسخ هنرجویان 
و بهروزی نیا پیرامون تقویت اصول حرفه ای گروه نوازی و 

پیداکردن مسیر ارائه هنر پایان بخش این کارگاه بود.

محمد خراسانی زاده:

  موزه هنرهای معاصر تهران باید خط شکن باشد


